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Slovo starosty

Aleš Hrouzek
starosta obce

Dále jsme řešili neodkladné záležitos� týkající se žádos� o dotace (na rekonstrukci             

a navýšení kapacity Mateřské školy, Mul�funkční klubovnu v prostorách obecního úřadu, 

Územní studii obce), přípravu projektových záměrů a k tomu navazujících stavebních 

povolení, abychom je s�hli podat co nejdříve.

Vážení spoluobčané,

V současné době řešíme mimo jiné dodavatele na opravu oplocení víceúčelového hřiště, 

vybudování zpevněné plochy pro dě� u fotbalového hřiště a byly podány žádos�

k vyjádření na úpravu dopravního řešení v naší obci pro zlepšení silniční bezpečnos�, 

letní prázdniny a dovolené se nám pomalu, ale jistě blíží ke konci. I v tomto období

je přesto dost pracovních povinnos� pro nás všechny. Já jsem si konečně našel chvilku 

času, abych si sedl k počítači a mohl připravit Vražkovské noviny. Omlouvám se za jejich 

pozdější vydání, jelikož jsem v první polovině roku upřednostnil péči o vzhled naší obce

a její technický chod. Byla to pro mne velká zkušenost, kdy jsem si mohl projít všechny 

pracovní úkony zaměstnanců naší obce, počínaje zimní údržbou až po letní sečení, úklidy, 

svoz bioodpadu, aj.. Díky tomu jsme si interně nastavili trochu jiná pravidla, aby

se některé práce ulehčily, zrychlily a zbylo více času na jiné úkoly.

Na stránky www.vrazkov.cz naší obce byl přidán nový odkaz s informací o plánovaných odstávkách elektřiny ve Vražkově.
Po rozkliknu� odkazu budete přesměrováni na stránky ČEZ, kde se zároveň dozvíte i informace o poruchách v naší distribuční lokalitě.

které byly zároveň projednány na veřejné schůzi. V plánu 

máme i výměnu povrchu k nové ulici pod školčinou 

zahradou. Byli jsme nuceni pozemek cesty geometricky 

rozdělit, abychom v pasportu místních komunikací mohli 

změnit její druh. Zde však čekáme na realizaci nového 

povrchu vozovky od mnetěšské křižovatky k vlakovému 

přejezdu, která je v plánu dle informací SÚS na letošní 

podzim, tak uvidíme… V této souvislos� chceme zároveň 

oslovit dodavatele, který bude v naší obci realizovat nový 

povrch i v našem výběrovém řízení. Mohlo by to uspořit 

nemalé finanční prostředky.

Jednu věc musím ještě zmínit. Jsem velice rád, že se nám 

povedlo udržet provoz místních potravin, bohužel v dnešní 

době nadnárodních sí� hypermarketů a �m i odlivem 

zákazníků z obecních maloprodejen to není lehké. Musíme 

si ale uvědomit, že tato služba není nejen pro nás mladší 

mobilnější, ale hlavně pro naše starší spoluobčany, kteří 

nedisponují takovou možnos�. Základní služby v obci

by měly být stále zachovány.

Jestli máte na nás nějaké dotazy, připomínky, anebo 

podněty k naší práci, neváhejte mne oslovit, případně nám 

vhoďte anonymní lístek do schránky obecního úřadu a bude 

vám při nejbližší příležitos� odpovězeno.

Hlavní prioritou mou i zastupitelů je nadále rozvoj a vzhled 

naší obce včetně kulturně společenského života...

Přeji krásný zbytek léta 
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Z naší mateřské školy

Malé ohlédnutí za druhým pololetím 
školního roku 2023-24

Tradiční zájezd do Bohušovic potěšil opět všechny dě�. 

Uvolnění, užívání si zábavy a pohybu v dětském areálu prostě 

nemá chybu.

Výlet vláčkem do Roudnice byl pro některé novým zážitkem. 

Absolvování Stezky za poznáním bylinek a ky�ček je velmi 

obohacující zkušenost. Dě� se naučily rozpoznávat různé 

S úsměvem na tváři a plni elánu se dě� naší MŠ vrhly do 

druhého polole� s nadšením a chu� objevovat nové věci. 

Každý den je plný smíchu, her a zážitků. Od tvoření 

barevných „uměleckých děl“, až po objevování tajemství 

přírody při prodloužených vycházkách do okolí. Zažíváme 

dobrodružství na každém kroku. Vstupte s námi do světa 

dětské rados� a zjistěte, co všechno malé ruce a velká srdce 

dokážou.

Tema�cké návštěvy v místní knihovně dě� ponořily do světa 

pohádkových příběhů a fantazie. Ocenily jsme trpělivý 

přístup milé paní knihovnice, která nám ukázala a vysvětlila 

vše ohledně chodu knihovny, jak se správně chovat

ke knihám. Dě� poslouchaly předčítání pohádek, objevovaly 

nové knížky a účastnily se tvůrčích dílniček. Čtenářské 

zážitky, setkávání s knihami v nich probudilo zvědavost

a zájem o literaturu a čtení.

Putování za velikonočním zajícem patří k vzdělávací a zábavné 

hře. Dě� sledují trasu označenou fáborkami a plní zadané úkoly. 

Na konci cesty je očekávaná sladká odměna. Nejtěžší bylo 

hledání kraslic, ale bezprostřední běhání po školní zahradě, 

adrenalin a touha po pokladu nakonec dě� dovedla do finále. 

Našly vytouženou odměnu za úsilí.

probíhala týmová spolupráce a komunikace.

Návštěva psa Borka v MŠ s ukázkou poslušnos� a psího výcviku 

udělalo dětem radost. Dozvěděli jsme se, jak se o psí kamarády 

starat, co si k nim smíme a nesmíme dovolit. Chování pejska 

během výcviku bylo příkladné. Dě� si vyzkoušely překážkovou 

dráhu, kterou před�m skvěle proběhl Borek. Nebyla to jen 

zábava, pochopily, jak je důležité soustředit se a spolupracovat. 

Nechybělo ani poučení o zodpovědném chování k psům

a opatrnos� k cizím zvířatům. Odměnou byla možnost pohladit 

si psího kamaráda a navázat tak přirozený kontakt se zvířátkem.

druhy rostlin všemi smysly, včetně vůní a vlastnos� kvě�n. Procházka v přírodě poskytla možnost pozorovat rostliny v jejich přirozeném 

prostředí, badatelská výprava podpořila u dě� smyslové vnímání a zájem o přírodu. Při skládání čás� kvě�n, hledání a určování bylin 
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Čarodějnický den se také vydařil. Je to oblíbená 

akce, protože se dě� rády oblékají do kostýmů 

čarodějnic a čarodějů. Program zahrnul 

tema�cké hry, soutěže, tvořivost, přehlídku 

kostýmů a kouzlení lektvarů. Dě� si užily 

magickou atmosféru, nechyběl přirozený 

průběh fantazie a krea�vity.

Závěrečná besídka a pasování budoucích 

školáků je slavnostní událost pořádaná vždy

na konci školního roku. Odpoledne se neslo

v duchu tance, básní, dětských písní a pohádky. 

Malí umělci se představili s nadšením a rados�, 

čímž potěšili nejen své rodiče, ale i paní učitelky

a ostatní hosty. Vyvrcholením společného 

pásma byl tanec na písně z muzikálu Pomáda, 

který sklidil bouřlivý potlesk. Atmosféra

byla plná doje�, hrdos� na pokroky, které dě� 

během školního roku udělaly. Budoucí školáci 

tento slavnostní akt zakončili složením slibu 

předškoláka, poté byli panem starostou 

pasováni na školáky a na závěr si prošli 

symbolickou školní bránou a zazvonili si pro 

štěs�. K příjemné odpolední atmosféře určitě 

přispěly i dobroty připravené rodiči. Všem, kteří 

se podíleli na přípravách, děkujeme.

Celodenní výlet do ZOOPARKU Zájezd byl 

excelentní. Cesta autobusem byla plná rados� a 

očekávání. Už jen samotný vstup do ZOOPARKU 

byl provázený nadšeným jásáním a úsměvy na 

tvářích dě�, které se velmi těšily. Zvířecích 

kamarádů jsme viděli hodně. Největší zážitek byl 

v čás� chameleonů a želv. Naši malí objevitelé

s úžasem sledovali, jak chameleoni mění barvy

a nenápadně se pohybují mezi větvemi a listy. 

Pozorovali želví rodinku, jejich pomalé kroky, 

obdivovali lemury, opičky a jejich mláďata. 

Společenské surikaty dě� také pobavily, zaujala

i voliéra s překrásně zbarvenými exo�ckými 

Den v ZOOPARKU utekl jako voda, ostatně jako celý školní 

rok. Už se těšíme na další společná dobrodružství, která

s našimi malými průzkumníky podnikneme v příš�m roce. 

Přejeme všem krásné léto plné sluníčka a pohody.

ptáky a papoušky, kteří vyvolali všeobecné veselí svými 

hlasitými skřeky. Nezapomenutelným zážitkem byla 

návštěva kontaktního koutku, kde si dě� mohly pohladit

a nakrmit kozičky a kůzlátka. Vidět, jak opatrně a s láskou 

hladí malá zvířátka, bylo dojemné. Poslední zastávkou

v ZOO byla herní zóna s prolézačkami, houpačkami

a trampolínami, kde si dě� volně hrály a sdílely své zážitky

z celého dne.

Alžběta Sedláčková
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Z naší přírody

Včely

V současné době včelaříme ve Vražkově dva. Já a Honza 

Panocha. Honza začal asi před 5� lety, já zhruba před 20�. 

Já nejsem moc typický hospodář, ale tvrdím, že včely jsou 

nejužitečnější domácí zvíře (i když je to hmyz). Na 

vynaložený čas a vynaložené náklady. Pokud neděláte moc 

chyb.

V průměru jedno včelstvo má donést asi 30 až 60 kg medu 

za rok (pro včelaře amatéra), profesionálové vytáčejí i víc. 

Tedy v těchto počtech ze 4 včelstev dostanete až 240 kg 

medu, vyjádřeno v korunách cca 24 �síc. Cukru dáte na 

zimu do každého včelstva 10-15 kg. Při tehdejších cenách 

cukru to bylo zhruba za 1000 Kč. Od Svazu včelařů 

dostanete na výroční schůzi kafe a párek zdarma a k tomu 

příspěvek asi 120,- Kč/rok (při 4 včelstvech) a měsíčně 

včelařský časopis. To vše před rokem 2010.

Včelám se musíte věnovat hodinu v lednu, na jaře, při 

rozkvětu řepky nasazujete medníky (cca 2 hodiny), 

Včelařit jsem začal v Máslovicích, pod které spadá 

Výzkumný ústav včelařský Dol. Můj soused, v té době asi

o 20 let starší, musel ze své zahrady včely odstěhovat, 

protože se k němu chystala nastěhovat na důchod dcera

a včely jako nebezpečné zvíře musely z domu – tedy

ze zahrady. Já byl tenkrát po první operaci kyčle a chodil

o berlích, tak soused dlouho váhal, ale nakonec mu nic 

jiného nezbylo a poslední čtyři úly s příslušenstvím 

přestěhoval ke mně. Myslím, že jsem mu dal �sícovku

za medomet. Nic víc. Tenkrát se med prodával za 100,- Kč

(i méně) a cukr stál asi 5 Kč/kg. Pravda je, že pak ke mně 

soused chodil téměř denně kontrolovat včely, dostal 2 deci 

červeného, popovídali jsme si a byli jsme oba spokojeni.

vytáčení medu zabere 2 dny. Vytáčí se v květnu a koncem června. Pak 2x 

včely léčíte (o prázdninách a 2 až 3 x na podzim), sundáváte medníky 

(celkem asi 5 hodin), krmíte cukrem (jeden den). Mezi�m si jich 

nemusíte moc všímat.

Teore�cky krásné, život je však jiný. Občas se vám včely vyrojí, občas 

ulítnou někam uhynout, hodně záleží na počasí. Zažil jsem rok, kdy úly 

byly v květnu plné medu, jenže já na ně neměl čas. A celý červen 

propršelo. V té době je v úlu zhruba 60�síc včel a většina buď na létá pro 

med, nebo jej žere. Ten rok jsem nevytáčel, nebylo co, všechno včely 

spotřebovaly, protože když prší, tak včely ven nelétají. Létají jen když

je víc jak 10 °C, neprší a nefouká.

Od roku 2011 si vedu sta�s�ku nákladů a výnosů včelstev, Nejvíce jsem 

ze čtyř úlů vytočil v roce 2018 a to 144 kg medu, 3x jsem nevytočil vůbec 

nic. Průměr mám pak za rok 47 kg medu, při současných cenách

asi 9 �síc Kč.

Od začátku ke včelám přistupuji hodně rekreačně, ale zase sem měl 

výhodu, že na schůze chodili, přednášeli a diskutovali s námi největší 

odborníci ze včelařského výzkumného ústavu. A tak jsem postupně 

pořizoval vše nové – celkem mě to stálo přes 40 �síc, prostě jsem 

zpanštěl. Tedy musím ještě aspoň 5 let včelařit, bych byl na svém.

Honza to pojal profesionálněji, má více úlů, více se tomu věnuje. 

Domlouvali jsme se spolu, že bychom byli ochotni po prázdninách, 

nejspíše při krmení provést předváděčku. Mohli byste si prohlédnout 

včely, a něco bychom vám k tomu i více pověděli. Pokud máte zájem, 

napište na můj mail .polacek@email.cz

Je dobré si něco o včelaření přečíst a vyzkoušet. Musíte počítat s �m,

že pokud jeden tvrdí, že nejlepší je toto, pak druhý tvrdí přesně opak.

V současné době je u nás rozchováván křížením kmen včely Kraňky 

(včelařský výzkumák DOL), kde se hledí na to, aby včely byly mírné (tedy 

nebodaly) a aby se nerojily. Ale na příklad v Roudnici n.L. jsou oblíbeny 

včely Vigorky, které jsou menší, nosí prý více medu, ale jsou útočnější. 

Zkusil jsem je 2x a zbavil jsem se jich. Já se dost po�m a včelám to vadí

a mně pak taky. 

Včely vám nedělají staros�, co s dovolenou, nemusíte řešit, kdo vám

je ohlídá. A máte plno prostoru pro vlastní úvahy. Krom toho máte med

a propolis – vynikající věc na hnisavé rány. Mateří kašičku jsem 

nezkoušel, medovinu ano. Tak jak se všude pije zelená, tak v Máslovicích 

se pije medovina. Dávám výrazně přednost medovině. Dělá

se zkvašením medu, v Dole tam přidávají víno. Máslovická medovina

má mnoho vítězných cen.

Na obrázku kamarádovi ukazuji matku na plástu, který drží soused Eda 
Wágner, který mě učil včelařit.

Včelaření je hezké, přestanete se po nějaké době bát včel, 
přestanete otýkat, když dostanete žihadlo. Většinou je to 
pak jako když vás píchne komár, ale musíte si chránit 
hlavu, teď jsem dostal jedno do úst a vypadal jsem takto... 
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Úly jsou dřevěné zateplené a nezateplené a polystyrenové, 

přecházím na polystyrenové (i kvůli váze), Honza včelaří

na zateplených dřevěných (palubkových).

Rámky jsou bud dřevěné, do kterých včelař zataví voskové 

mezistěny, na kterých včely vystaví stavbu. Dostaví buňky 

do kterých matka klade vajíčka a včely je zanášejí medem. 

Já jsem do medníku začal dávat mezistěny celoplastové.

Je s �m míň práce a asi je to včelám jedno. 

Jediné podstatné je léčení. Léčí se hlavně pro� „broukovi“ 

(Kleš�k neboli Varroa destructor). Moje spolužačka, velká 

„odbornice“ asi 5 let po sobě na jaře vždy kupovala nová 

včelstva, protože je v létě neléčila.

Jsou různé názory na krmení včel. Ale v podstatě toto vše

je jedno. Je jedno jakým způsobem včelaříte.

Ve včelstvu bývá pouze jedna matka, je asi 2x větší než 

ostatní včely. Pokud je tam víc matek, je to průšvih. Včely

se vyrojí a s jednou matkou a medem odlétnou jinam. 

Většinou ne daleko a pak se dají sundat, ale někdy to nejde 

a neznámý roj se musí utra�t.

V Čechách se používá asi 10 druhů rámkové míry a každý 

včelař chrání tu svoji. Nejběžnější je 39x24, ale Honza chce 

kvůli pracnos� přejít na větší, já zase již ztrácím sílu

a přemýšlím o menších rozměrech, protože zvednout plný 

cca 30 kg těžký nástavec s medem, s plástama a včelama 

nad hlavu a správně jej usadit – již není pro důchodce

to pravé ořechové.

A na závěr pár informací.

Pak je teplá a studená stavba (uložení plástů v úlu). Léta 

jsem včelařil na teplé, od loňska zkouším studenou a možná 

je to v podmínkách kolem Řípu lepší.

Na obrázku včelí roj na plotě. Rojů se bát nemusíte, pokud je nemáte 

na hlavě. Včely v roji jsou klidné a mírné, mají úplně jiné staros� než 

vás napadat. Hledají si urychleně nové bydlení. Někde uprostřed roje 

je matka, kterou včely obklopují, aby se jí nic nestalo.

Včela se líhne z vajíčka v buňce plástu, kam jej vloží matka

a dále se o něj starají včely krmičky. Pokud včely chtějí 

novou matku, vystavějí na buňce tzv. matečník a včely

jí krmí speciální mateří kašičkou. Matka se vylíhne po 16 

Uprostřed plástu je značená 

matka. Matky se značí, aby je 

včelař rychleji našel a každý rok se 

značí jinou barvou, aby jste rychle 

dnech. Po proletu a spáření

s několika trubci až 5 let snáší 

vajíčka a to až 2 �síce denně.

Z běžného vajíčka se za 21 dní

se líhne dělnice, nebo za 24 dní 

trubec. Dělnice přes rok žije jen

6 až 8 týdnů a projde postupně 

různými fázemi: krmička, hlídač, 

nosič medu a pylu... Na podzim

se líhnou zimní včely, které žijí 6 až 

8 měsíců a mají za úkol přes zimu 

krmit a chránit matku. V mrazech 

vytvářejí chomáč, ve kterém je 

teplo a dokáží teplo regulovat. 

Např takto dokáží obklopit a uvařit 

i sršně (bohužel ne toho invazního 

sršně mandarínského).
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Trubec je skoro stejně velký jako matka – dlouho se tvrdilo, že je to 

neužitečný tvor a z plástů se ještě ve stádiu larvy vyřezával.

Na jaře oplodňuje nově vylíhlé matky. Nyní se již v úle ponechává, 

zjis�lo se, že v úle funguje jako ven�látor, což ušetří práci ostatním 

včelám. 

Med je též různý. Jednodruhový med je problém, většinou je

to míchanice. K nejcennějším patří med lesní tmavý med a světlý 

akátový (ten tolik netuhne), v současnos� je nejběžnější řepkový, 

který ale rychle tuhne. Med lípový a luční (jednodruhový)

je problém získat, aby nebyl namíchaný. Pokud vám med ztuhne, 

lze jej třeba na topení pomalu rozehřát, med nemá při rozehřívání 

přesáhnout teplotu nad 50°C, doporučuje se rozehřívat na 40°C. 

věděli, jak je matka stará. Nad matkou jsou ještě prázdné buňky

a nad nima je zavíčkovaný plod. Doporučuje se matky po dvou

až třech letech vyměňovat, tedy ji musíte najít.

Běžný úl má jeden až dva plodníky, na ně se před snůškou dává Sepsal Vojtěch Poláček spolu s Janem Panochou

Pokud jsem na začátku uváděl, že nejsem běžný hospodář. 

Zasahuji včelám do života co nejméně a nejde mi moc o množství 

vytočeného medu.

Vytáčení – nejhorší a nejpracnější na tom a vlastně na celém 

včelaření je odvíčkovávání. Med se má vytáčet, když je medem 

zanesen skoro celý plást a aspoň tře�na je zavíčkovaná (včely 

překryjí uzrálý med voskem, aby med z buňky nevytékal). Víčka 

musí včelař potom odstranit, aby med v roztočeném medometu 

vystříkal z buněk. 

mateří mřížka, kterou větší matka neproleze a nad ní je jeden

a více medníků. Matka klade dole do plodníků, včely ukládají med 

nahoře do medníků. Medník jim včelař po posledním vytáčení 

sebere, odnese celý medník, aby se krmný cukr dostal jen

do plodníků. 

Než půjdete krmit

Dalším významným aspektem života nutrií jsou choroby, které je doprovází a které se jejich 

pobytem šíří. Náchylnost k bakteriálním nemocem a cizopasníkům si nutrie s sebou nese z 

prostředí kalných vod a bahnitých břehů, jak je známe z přírodopisných pořadů.  Nejde pouze 

jen o choroby přenosné zvíře - zvíře, ale i zvíře - člověk. Mezi nejčastější a nebezpečné patří 

leptospiróza a tularemie. Myši a potkani jsou asi jediní společníci nutrií a kdo se byl někdy v noci 

projít podél Čepele, nemohl nevidět to hemžení. Hlodavci jsou vděční přenašeči těchto 

nemocí, které se šíří na nutrie, ale i například zajíce polního a také na člověka. Přenos nákazy z 

nutrie na člověka je možný kontaktem – pohlazením rukou s oděrky, kontaminovanou vodou, 

exkrementy na zelenině, to když vám nutrie přepadnou záhony. Dále to jsou různá háďátka, 

Ani naší lokalitě se nevyhnula návštěva milého zvířátka, které do Evropy doputovalo z Jižní 

Ameriky. Tento až deset kilo vážící a oranžovými hlodáky vybavený tvor se šupinatým ocasem 

obsadil tok Vražkovského potoka a Čepele od Mnetěše a Straškova po Kleneč. Ano jedná se o 

Nutrii říční. Z čistě farmových chovů se nutrie dostala do volné přírody a zejména díky mírným 

zimám posledních let se nekontrolovatelně šíří krajinou. Patří do kategorie invazivních druhů, 

tedy tvorů, kteří svojí přítomnos� nega�vně ovlivňují naši středoevropskou přírodu. Nemá zde 

přirozeného nepřítele, vlk je opravdu neloví, liška ví co její hlodáky dokážou, rychle se množí a 

svojí přítomnos� vytlačuje ostatní živočišné druhy. V březích potoka vytváří labyrinty chodeb, 

čímž narušuje stabilitu břehů a spásá veškerou vegetaci na bezpečnou vzdálenost návratu na 

vodní tok.

hlís�ce a také toxoplazmóza. 

Zkrátka nutrie je chodící lexikon 

nemocí a parazitů.

Myslete na to, než půjdete krmit 

nutrie k můstku u silnice na 

mnetěšské křižovatce nebo na 

jiné místo, že s nutriemi krmíte

i potkany a myši a zejména tvora, 

který, byť jsou jeho mláďata 

roztomilá, do naší přírody vůbec, 

ale vůbec nepatří.

Mgr. Karel Hrouzek
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SK Vražkov - jaro 2024

Nebo za hodně větrného počasí jsme vystoupali na Ranou.

Letos jsme museli sportovní ak�vity trochu omezit, s Jardou Mikou 

oba řešíme zdravotní problémy, a tak se trochu omezily i výlety 

Sportovního klubu.

Sportování dě� na fotbalovém hřiš� naštěs� pokračuje,

a to díky pomoci starosty Aleše Hrouzka, který pro obec domluvil 

cvičitele z Mnetěše, pana Mar�na Friče, kterého si možná 

pamatujete z pořádání úspěšného dne dě� v našem kulturním 

domě (viz foto vlevo).

„Od začátku dubna do konce června od 17:00 mohou si dě� 

společně zasportovat na fotbalovém hřiš� v rámci Sportovního 

kroužku. Jeho cílem je si formou hry užít pohyb ve všech možných 

formách - správně se protáhnout,zaběhat si, pohrát s míčem, naučit 

se novým společným hrám, ale oprášit i ty staré, zasoutěžit si spolu, 

ale i pro� sobě. U dě� je hlavní snahou nenásilně podpořit formou 

hry rozvoj motoriky a koordinace těla.”

Výlety pěšky i na kole 

Mar�n Frič o sportovním kroužku píše:

Letos jsme opět na Nový rok pořádali výstup na Říp, bohužel jsem již 

marodil, a tak nemám žádné fotky.

Několikrát jsme pořádali výlety kolem Vražkova, např. ke hřbitovu 

zvířat, ke studánce ve Vodochodech,..
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V neděli 16.června přijeli opět fanoušci z Odboru přátel 

Slávie uc�t památku našeho rodáka a zakladatele SK Slavie 

Praha arch. Karla Ankrta. Tentokrát přivezli vítězné poháry 

fotbalistek Slávie. Vystavili je před hospodou U Roháčků, 

kde také proběhla krátká přednáška z historie a společné 

focení. Poté se šlo průvodem k pamětní desce K. Ankrta

na obecním úřadě. Děkuji Věře Veckové za zajištění servisu 

díky dopolednímu otevření hospody.

Na kole jsme pořádali jen dva výlety. Nejprve ke 

Hrušovanům (vlevo na fotce jsme u kostela zaniklé obce 

Poniklá), dále jsme jeli k rozhledně Hořidla a ke kostelu

v Křešicích. Celkem cca 60 km. Druhý výlet byl k Velvarům, 

něco přes 40 km.

Předpokládám, že do prázdnin toho už moc nenajezdíme, 

ale doufám, že společné výlety doženeme na podzim.

Na společné fotce je druhý vlevo ode mne předseda výkonného výboru Odboru přátel David Ocetník, zcela vpravo maminka slavného 
brankáře Slávie Radka Černého, která si setkání nemohla nechat ujít.

Výlety na kole budeme pořádat asi do listopadu a pak budeme opět chodit pěšky. 

Scházíme se rela�vně pravidelně v pátek večer U Roháčků a pokud počasí dovolí, sedíme venku. Můžete se přijít na cokoli zeptat.

Pokud Vás zaujalo cvičení dě�, přijďte některý čtvrtek po prázdninách v 17 hodin na fotbalové hřiště.

Článek sepsal Vojtěch Poláček 

VOLBY DO ZASTUPITELSTEV KRAJŮ 2024

00 00v pátek 20. září 2024 od 14  hodin do 22  hodin a v sobotu 21. září 
00 002024 od 8  hodin do 14  hodin.

Místem konání voleb je místnost pro hlasování:

Volby do zastupitelstev krajů 2024 se uskuteční:

zasedací místnost obecního úřadu ve Vražkově, Vražkov čp. 2.

- který alespoň druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 let

- je přihlášen k trvalému pobytu v obci, která náleží do územního 

obvodu Ústeckého kraje

- státní občan České republiky

Právo volit do Zastupitelstva Ústeckého kraje má:
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Vydání voličského průkazu

Obecní úřad může voličský průkaz pro volby do zastupitelstva 

kraje vydat již ode dne vyhlášení voleb, tj. od 12. června 2024,

a to tak, že jej:

- zašle poštou na adresu, kterou volič ve své žádos� uvedl.

Žádat o vydání voličského průkazu je možné od vyhlášení voleb, 

tj. od 12. června 2024. 

- v elektronické podobě prostřednictvím datové schránky voliče.

Voličský průkaz nelze zaslat v elektronické podobě do datové 

schránky žadatele, protože se jedná o �skopis s ochrannými 

prvky.

Pokud si volič při společném konání voleb požádá o vydání 

voličského průkazu pro volby do krajského zastupitelstva i do 

Senátu, obdrží vždy samostatné voličské průkazy pro každý druh 

voleb a pro každé kolo voleb.

00Písemně lze žádat do 13. září 2024 do 16  hodin:

Volič může pro podání žádos� využít svou datovou schránku jako 

fyzické osoby nebo i podnikající fyzické osoby. Datovou schránku 

právnické osoby použít nelze.

Požádat o vydání voličského průkazu prostřednictvím jiné osoby 

není možné.

- na lis�ně opatřené úředně ověřeným podpisem voliče, nebo

Další možnos� je podání žádos� přes - Portál občana, kdy po 

přihlášení do tohoto portálu bude volič moci jednoduše vyplnit 

žádost a zaslat ji prostřednictvím své datové schránky obecnímu 

úřadu příslušnému podle místa trvalého pobytu. Pro podání 

žádos� o voličský průkaz �mto způsobem je nutné disponovat 

některým z prostředků elektronické iden�ty a datovou schránkou 

fyzické osoby (nestačí datová schránky podnikající fyzické osoby). 

Výhoda podání žádos� přes Portál občana spočívá v tom,

že žádost o vydání voličského průkazu je automa�cky vyplněna 

příslušnými údaji o konkrétním voliči.
00- osobně do 18. září 2024 do 16  hodin, kdy se volič dostaví na 

obecní úřad příslušný podle místa jeho trvalého pobytu, prokáže 

svoji totožnost a obecní úřad o této žádos� učiní úřední záznam.

Pro žádost o voličský průkaz není předepsaný formulář. Je možné 

využít vzor této žádos�, kterou zpracovalo Ministerstvo vnitra

a umís�lo jej na svých internetových stránkách.

- voliči nebo tomu, kdo má plnou moc opatřenou úředně 

ověřeným podpisem voliče, osobně předá nebo

Jak a do kdy lze žádost o voličský průkaz podat

Hlasovací lístky budou distribuovány voličům do místa trvalého 

bydliště nejpozději 3 dny přede dnem voleb. Hlasovací lístky 

budou k dispozici též ve volební místnos�.

U obecního úřadu v místě trvalého pobytu voliče.

Informace pro voliče k voličským průkazům - Volby do krajského 

zastupitelstva

Kde lze o voličský průkaz žádat

Na voličský průkaz může volič hlasovat i v jiném volebním okrsku, 

než do kterého náleží podle místa trvalého pobytu.

Co se v žádos� uvádí

Žádost obsahuje jméno a příjmení voliče, datum narození, adresu 

trvalého pobytu a případně adresu pro doručení voličského 

průkazu, což není nutné v případě, že jej volič chce vyzvednout 

osobně.

Ve volbách do krajského zastupitelstva může volič s voličským 

průkazem hlasovat jen v obcích, které spadají do územního 

obvodu kraje, kde jsou volby vyhlášeny a v jehož územním 

obvodu je volič přihlášen k trvalému pobytu.

- který je ve výkonu trestu odně� svobody

Hlasovat ve volbách do zastupitelstva kraje však nemůže volič 

(překážky výkonu volebního práva):

Volič musí vždy po příchodu do volební místnos� prokázat svoji 

totožnost a státní občanství České republiky: 

Pokud volič nepředloží doklad totožnos�, nebude mu hlasování 

umožněno.

Volič se musí před hlasováním odebrat do prostoru určeného pro 

úpravu hlasovacích lístků, jinak mu volební komise neumožní 

hlasování. 

- který je omezen ve svéprávnos� k výkonu volebního práva

- výkon služby vojáka z povolání v zahraničí nebo výkon služby 

vojáka v záloze v zahraničí.

- platným občanským průkazem (E – doklady až od 1. ledna 2025) 

nebo cestovním pasem České republiky. Občanský průkaz

s ustřiženým rohem je platný, pokud volič předloží též potvrzení

o změně místa trvalého pobytu nebo potvrzení o změně údajů 

zapisovaných do občanského průkazu – z něj je patrno, o jakou 

změnu se jedná – jméno, příjmení, rodinný stav, registrované 

partnerství, trvalé bydliště. 

- jehož osobní svoboda byla omezena z důvodu ochrany zdraví lidu

Ve volbách do zastupitelstva kraje NEVOLÍ CIZÍ STÁTNÍ 

PŘÍSLUŠNÍCI!

VOLBY DO SENÁTU PARLAMENTU ČR

zasedací místnost obecního úřadu ve Vražkově, Vražkov čp. 2.

Místem konání voleb je místnost pro hlasování:

00 00v pátek 20. září 2024 od 14  hodin do 22  hodin a v sobotu
00 0021. září 2024 od 8  hodin do 14  hodin.

Druhé kolo voleb do Senátu Parlamentu České republiky se koná 

v případě, že žádný z kandidátů nezíská ve volebním obvodu, kde 

kandiduje, nadpoloviční většinu odevzdaných platných hlasů. 

Případné hlasování v tomto případě bude zahájeno šestý den

po ukončení hlasování v prvním kole, tzn., že druhé kolo voleb

do Senátu proběhne ve dnech 27. a 28. září 2024.

Volby do 1/3 Senátu se konají pouze na území České republiky 

ve volebních obvodech: Chomutov, Litoměřice, Teplice, kde byly 

vyhlášeny:

- omezení svéprávnos� k výkonu volebního práva

Ve volbách do Senátu NEVOLÍ cizí státní příslušníci, právo volit

má pouze státní občan České republiky.

Volič prokáže svou totožnost a státní občanství České republiky 

platným občanským průkazem (E – doklady až od 1. ledna 2025) 

Hlasovat ve volbách do Senátu však nemůže volič (překážky 

výkonu volebního práva) v těchto případech:

- zákonem stanovené omezení osobní svobody z důvodu ochrany 

zdraví lidu (karanténa)

Voličem je pouze státní občan České republiky, který alespoň 

druhý den voleb dosáhl věku nejméně 18 let. Ve druhém kole 

voleb do Senátu může volit i občan, který alespoň druhý den 

konání druhého kola voleb dosáhl věku nejméně 18 let.
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Volič se musí před hlasováním odebrat do prostoru určeného pro 

úpravu hlasovacích lístků, jinak mu volební komise neumožní 

hlasování.

Na voličský průkaz může volič hlasovat i v jiném volebním okrsku, 

než do kterého náleží podle místa trvalého pobytu.

nebo platným cestovním, diploma�ckým nebo služebním pasem 

České republiky anebo cestovním průkazem. Neprokáže-li 

uvedené skutečnos� stanovenými doklady, nebude mu hlasování 

umožněno.

U obecního úřadu v místě trvalého pobytu voliče. 

Žádost obsahuje jméno a příjmení voliče, datum narození, adresu 

trvalého pobytu a případně adresu pro doručení voličského 

průkazu, což není nutné v případě, že jej volič chce vyzvednout 

osobně.

Lze také uvést, pro které kolo voleb má být voličský průkaz vydán. 

Pokud to volič neuvede, budou mu vydány dva voličské průkazy – 

každý pro jednotlivé kolo. V případě, že se druhé kolo konat 

nebude, protože kandidát byl zvolen již v prvním kole, voličský 

průkaz pro druhé kolo těchto voleb se stává neplatným a volič

na něj nemůže v dalších volbách odhlasovat. Není tudíž nutné, 

aby jej odevzdával úřadu, který mu jej vydal.

Hlasovací lístky budou distribuovány voličům do místa trvalého 

bydliště nejpozději 3 dny přede dnem voleb. Hlasovací lístky 

budou k dispozici též ve volební místnos�.

Ve volbách do Senátu může volič takto hlasovat v kterékoli 

volební místnos� nacházející se na území jeho senátního 

volebního obvodu, tj. obvodu, do kterého patří obec, v níž má 

volič trvalý pobyt. Seznam senátních volebních obvodů, kde

se budou v roce 2024 konat senátní volby, včetně výčtu obcí, 

naleznou voliči na internetových stránkách Ministerstva vnitra.

Pro žádost o voličský průkaz není předepsaný formulář. Je možné 

využít vzor této žádos�, kterou zpracovalo Ministerstvo vnitra

a umís�lo jej na svých internetových stránkách.

Volič zapsaný u zastupitelského úřadu ČR v zahraničí ve zvláštním 

seznamu voličů může na voličský průkaz v senátních volbách 

hlasovat v kterémkoli volebním okrsku, kde se senátní volby 

konají, bez ohledu na to, zda a kde má v ČR trvalý pobyt.

Kde lze o voličský průkaz žádat 

Co se v žádos� uvádí

Informace pro voliče k voličským průkazům - Volby do Senátu 

Parlamentu České republiky

Žádat o vydání voličského průkazu je možné od vyhlášení voleb, 

Jak a do kdy lze žádost o voličský průkaz podat

00- osobně do 18. září 2024 do 16  hodin (pro druhé kolo do 25. září 
002024 do 16 ), kdy se volič dostaví na obecní úřad příslušný podle 

místa jeho trvalého pobytu, prokáže svoji totožnost a obecní úřad 

o této žádos� učiní úřední záznam.

- voliči nebo tomu, kdo má plnou moc opatřenou úředně 

ověřeným podpisem voliče, osobně předá 

00Písemně lze žádat do 13. září 2024 do 16  hodin (pro druhé kolo 
00do 20. září 2024 do 16 ):

Kdy volič obdrží voličský průkaz

tj. od 12. června 2024. 

Volič může pro podání žádos� využít svou datovou schránku jako 

fyzické osoby nebo i podnikající fyzické osoby. Datovou schránku 

právnické osoby použít nelze.

Další možnos� je podání žádos� přes - Portál občana, kdy po 

přihlášení do tohoto portálu bude volič moci jednoduše vyplnit 

žádost a zaslat ji prostřednictvím své datové schránky obecnímu 

úřadu příslušnému podle místa trvalého pobytu nebo 

zastupitelskému úřadu. Pro podání žádos� o voličský průkaz 

�mto způsobem je nutné disponovat některým z prostředků 

elektronické iden�ty a datovou schránkou fyzické osoby (nestačí 

datová schránky podnikající fyzické osoby). Výhoda podání 

žádos� přes Portál občana spočívá v tom, že žádost o vydání 

voličského průkazu je automa�cky vyplněna příslušnými údaji

o konkrétním voliči.

Obecní úřad vydá voličský průkaz nejdříve 15 dnů přede dnem 

voleb, tj. od 5. září 2024, a to tak, že jej:

Pokud si volič při společném konání voleb požádá o vydání 

voličského průkazu pro volby do Senátu i do zastupitelstva 

příslušného kraje, obdrží vždy samostatné voličské průkazy,

z nichž každý bude určen pouze pro daný druh a dané kolo voleb.

Volič může požádat ze závažných, zejména zdravotních důvodů, 

obecní úřad a ve dnech voleb okrskovou volební komisi o to, aby 

mohl hlasovat mimo volební místnost, a to pouze v územním 

obvodu volebního okrsku, pro který byla okrsková volební 

komise zřízena.

- na lis�ně opatřené úředně ověřeným podpisem voliče, nebo

Požádat o vydání voličského průkazu prostřednictvím jiné osoby 

není možné.

Voličský průkaz nelze zaslat v elektronické podobě do datové 

schránky žadatele, protože se jedná o �skopis s ochrannými 

prvky.

- zašle poštou na adresu, kterou volič ve své žádos� uvedl.

- v elektronické podobě prostřednictvím datové schránky voliče.

Jana Borková

červenec: pan Jiří Vojtěch
červen:   paní Helena Šubrtová

  paní Bohuslava Borková

leden:  pan Václav Němec

únor:  paní Věra Brhovská
březen:  paní Marta Rubešová

  paní Milena Tylová

  pan Václav Štor

  paní Marie Šlosrová
  paní Vladimíra Husáková

  pan Ladislav Němec

květen:  paní Květuše Bibišová
  pan Vladimír Fiala

Naši jubilanti V období od ledna do července 2024 oslavili významné životní jubileum:

Do dalších let přejeme hodně zdraví, 
klidu, pohody a osobního štěs�.
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Mohla by to být jednoduchá otázka, ale každý z nás na ni 

odpoví trochu jinak. Někdo chápe svůj region jako širší okolí 

města, za�mco pro jiného to může být rozsáhlá přírodní

či kulturně-historická oblast – až po celou Evropu. Tento námi 

pojmenovaný region má svá specifika, která nás ovlivňují

v našem životě a pro někoho tento region může tvořit pocit 

domova. Projekt geografů Univerzity J. E. Purkyně v Ús� nad 

Labem se snaží odhalit tato specifika regionů a porozumět,

jak se občané cí� spojení se svým regionem. Všichni jsou vítáni, 

aby se podíleli na tomto projektu a sdíleli své pohledy a pocity 

v online mapovací aplikaci. Pokud máte zájem se zapojit, 

vyplňte svůj region do mapy pomocí odkazu: . arcg.is/1rKL5W0

Případně kontaktujte vedoucího projektu Mar�na Bartůňka 

(mar�n.bartunek@ujep.cz).

Ve kterém regionu žijete? Právě probíhá výzkum odpovídající 

na tuto otázku

Vysokorychlostní trať na úseku
Praha – Lovosice (Podřipsko) GIS

V hlukové vrstvě uvidíte úroveň hluku v okolí tratě u nás. 
Ale hlavně můžete přímo do portálu zanést svoje 
připomínky, které zpracovatel prověří a relevantní 
zapracuje.
V levém sloupci je možné zapínat různé vrstvy. V horní 
čás� portálu lze pomocí vyznačené ikony vkládat vaše 
připomínky. 

Své podněty a připomínky můžete zadávat do 30. září. 
Portál pak bude fungovat dále, ale už nebude možné 
zanášet připomínky.

Link GIS portálu je: h�ps://www.gobec.cz/vrt-balalo/

Geografický informační systém byl spuštěn 14. 8. 2024
– podívejte se, kudy „bohužel“ povede trať v našem okolí. 
Je možné nastavit si různé vrstvy mapy – katastrální, 
územně plánovací, záplavovou, aj.

Ohlédnutí kousek zpátky

Letošní rok jsme zahájili  s velkou účas� nadšenců Masopustem
tohoto veselí. Průvod s maskami prošel obcí za doprovodu 
skvělé hudby, nálady a místy se zastavil u laskavých lidí  
na lahodné pohoštění. Toto období bylo zakončeno

. Dále byl pro dě� uspořádán Po masopustní zábavou Dětský 

Prostoru v novinách moc už nezbývá, a to byly rozšířeny o čtyři 
strany, tak jen malé shrnu� a ohlédnu� se zpět…

Obrázky z jednotlivých akcí najdete na webu naší obce v sekci fotogalerie.   (A.H.)

karneval Sraz seniorů plný her a zábavy.  se opět uskutečnil v místní restauraci
za doprovodu Podřipského harmonikáře a bylo připraveno menší překvapení.
Pro ženy - dě� z naší obce v tvořivé dílničce na obecním úřadě pod vedením 
ochotných maminek vyrobily keramický dáreček a samy jim ho předaly. Pro muže 
nám věnoval náš spoluobčan pan Marek Hrdlička krásné sklenice a k naplnění 
různé nápoje k ochutnání. Moc děkuji. Pro starší spoluobčany je dále 
naplánováno na čtvrtek 12. 9. 2024 vystoupení zpěváka Jiřího Helekala
ve stromovce. Dále následoval  opět s velkou účas� Hon na velikonočního zajíčka
dě� i pořadatelů. Zapojili jsme se do celorepublikové akce , kteréUkliďme Česko
se účastnil velký počet spoluobčanů včetně těch nejmenších. Posbíralo se opět 
mnoho odpadu (cca 1 tuna a 19 pneuma�k). Bohužel na druhý den se nám
v uklizeném okolí u silnice od Rovného a od Klenče opět objevily odpadky, 
rozmístěné s pečlivou pravidelnos� od sebe. Buď to byl nějaký v�pálek, nebo 
prostě zlomyslný a hloupý člověk. Velké poděkování patří všem, kteří
se do akce zapojili a není jim lhostejná příroda a okolí naší obce. Vždyť jednou
za čtrnáct dní a nebo po domluvě se dá většina odpadu zdarma uložit
na sběrném dvoře. Proběhlo každoroční , na které se slétly Pálení čarodějnic
mraky úchvatných čarodějnic a čarodějů do stromovky. Kolem Mul�funkčního 
hřiště jsme s dobrovolníky z obce zkrá�li túje a zařízli větve směrující do herní 
plochy, aby nám z nich jehličí neničilo povrch. Děkuji všem pracovitým 
pomocníkům. Na květen jsme naplánovali i  našich nových . Byla to Vítání občánků
úžasná atmosféra s miminky, rodiči i prarodiči a bylo mi c� je přivítat. Vítání nám 
zpestřily dě� z naší mateřské školy vystoupením pod vedení svých učitelek. Dárky 
pro miminka – Ac�vityBoard.cz s věnováním nám darovala naše spoluobčanka 
paní Lucie Schrollová, které �mto za obec a sebe velice děkuji. Druhý ročník 
dětských  byl také povedený, byť jsme ho museli kvůli Rybářských závodů
neúprosnému deš� odložit na další sobotu. Nachytalo se hodně druhů ryb
a sčítaly se míry. Nejen vítězové si odnesli ceny, protože velké množství rybářských 
dárků do závodů nám věnoval náš spoluobčan pan Mar�n Štěpánek. Zbylo prostě 
na všechny a snad nikdo neodcházel zklamaný. Také kvůli deš� jsme museli 
přesunout  ze stromovky na sál, trochu se nám �m ale zmenšila Dětský den
pestrost soutěžního a hravého odpoledne, kterou si pro dě� připravil 
profesionální moderátor. Snad si dě� všechno užily a budeme se jim to snažit 
vynahradit první zářijovou neděli k začátku školního roku na sportovních hrách
na hřiš�. Věřím, že bude krásně, a i ta dlouho očekávaná pěna pro dě� klapne…
Za úmorného tepla a oblohy zalité sluncem se cca 20 nadšenců střelby
z praku sešlo na sportovním hřiš�, kde pro ně byla připravená střelnice
s kamenným střelivem k poměření jejich z dětství nabytých a v pozdějším věku 
zdokonalených zkušenos�.  byla u nás velmi oblíbená a doufám,Prakiáda
že po menší pauze navazující pokračování bude dále úspěšné. Věcné užitečné 
dary do soutěže věnoval pan Marek Hrdlička.  ve stromovce Tradiční letní zábavu
nám nepřekazila ani hrozba deště, byť v průběhu večera chvilku zapršelo. Stoly
a židle se utřely a zábava mohla běžet dál. Byl to krásný teplý večer, plný taneční 
hudby, při které se zaplnil celý parket. Jsem rád, že přišlo hodně místních 
spoluobčanů a že se zúčastnili i lidé z okolních obcí. Rád bych se zároveň omluvil 
spoluobčanům, kterým hlasitější hudba vadila a rušila je z jejich spánku. Já osobně 
si ovšem myslím, že když se ale společenský život v obci u nás utlumí, pak se �m 
utlumí i naše mezilidské vztahy a celkový život u nás…
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